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   جواد محرمي
آش سينماي ايران درباره سانسور موفقيت هاي 
زنان ايراني آنقدر شور شده كه باعث شده حتي 
سياستمدار زن فرانسوي هم در سفر به ايران 
به آن اشاره و تصريح كند: »جامعه زنان ايران 
پيشرو تر از آن چيزي اس�ت كه در فيلم هاي 
ايراني ديده ايم.« معناي اين حرف اين اس�ت 
كه سينماي ايران سال هاست با پول بيت المال 
نه تنها پيشرفت زنان ايراني را سانسور كرده 
بلكه از جامعه اي�ران تصويري وارونه به غرب 
ارائه داده اس�ت؛ تصويري كه در ازاي جوايز 
جش�نواره هاي غربي ش�كل گرفته اس�ت. 
»فردريك دوما« نماينده مجلس ملي فرانسه طي 
ديداري كه با مدير بنیاد سینمايي فارابي داشته 
ضمن تجلیل از پیشرفت هاي س��ینماي ايران، 
مي گويد: »به عنوان يك زن، به نظرم فیلم هايي 
كه از ايران در جوامع و جشنواره ها مي بینیم كمي 
محدود كننده اس��ت. براي مثال واقعیت جامعه 
زنان در ايران هنگامي كه با آن در كشور مواجه 
مي شويم پیش��روتر از چیزي است كه در برخي 
فیلم ها ديده ايم و اين واقعیت بايد در چارچوب 

سینما به جامعه جهاني هم منتقل شود.« 
   تع�داد بالاي زن�ان موفق ايران�ي برايم 

جالب بود
دوما با بیان ملاقات ها و مشاهداتش در اين سفر 
اذعان مي كن��د: »از اينكه در اي��ران يك زن 44 
ساله اي متخصص مديرعامل شركت هواپیمايي 
هماست بسیار خوشحال ش��دم و اين براي من 
جالب بود، در مدتي كه در ايران بوده ام اين بخت 
را داشتم كه با زنان موفق در عرصه مديريت كشور 
ملاقات كنم و تعداد ب��الاي حضور اين بانوان در 
عرصه هاي گوناگون مديريتي برايم بسیار قابل 
توجه بود.« اين مقام پارلماني فرانس��ه با اشاره 
به نقش س��ینما در بازتاب احوال جوامع اضافه 
مي كند: »ما به هی��چ وجه درب��اره فیلم هايي با 
مضامین سیاسي حرف نمي زنیم، فیلم هايي كه 
مد نظر من است آنهايي است كه تصوير كاملي از 
جامعه ايراني ترسیم مي كنند. همكاري سینمايي 
فرانسه و ايران طولاني مدت است و فرانسوي ها 
علاقه دارند در ايران كار كنند. با توجه به همین 
رويكرد و وجود اين حس مش��ترك در نمايش 
دستاوردهاي جامعه ايران، بس��یار امیدوارم كه 

بتوانیم اين همكاري را توسعه دهیم.«
اما دستور كار خانم دوما در نشست مشتركي كه به 

عنوان عضو هیئت پارلماني فرانسه با مديران بنیاد 
سینمايي فارابي انجام داده افزايش همكاري هاي 
فرهنگي و هنري عنوان شده اس��ت. اينكه اين 
سیاستمدار زن فرانسوي از تفاوت وضعیت زنان 
ايراني با آنچه در فیلم هاي سینماي ايران از زن 
ايراني براي او و هموطنانش ب��ه تصوير درآورده 
ابراز حیرت كرده خود گوياي اين حقیقت است 
كه سینماي ايران در ارائه تصوير صحیح از جامعه 
صادقانه و مسئولانه عمل نكرده است و به نوعي 
دست به سانسور موفقیت هاي جامعه زنان زده و از 

اين منظر به زنان ايراني ظلم نموده است. 
   وارونه نمايي از جامعه زنان ايراني 

براي مثال همین ح��الا در س��ینماهاي ايران 
فیلمي با عنوان »عرق س��رد« در ح��ال اكران 
است كه دقیقاً تصويري وارونه از حقیقت جامعه 
ايران به مخاط��ب القا مي كن��د. چندي پیش 
»جوان« درباره اين فیلم نوش��ت: هنوز يك ماه 
از قهرماني تیم فوتسال بانوان ايران در آسیا به 
همراه درخشش بانوان ايراني در ديگر رشته هاي 
ورزش��ي در رده هاي مختلف نگذشته كه فیلم 
عرق سرد اكران مي شود؛ فیلمي كه مانند همه 
دست ساز هايي كه سینما را با بیانیه دادن اشتباه 
گرفته اند، س��عي دارد با قل��ب حقیقت روايتي 
غیرواقعي از جامعه ارائه دهد؛ جامعه اي كه زنان 
و دخترانش روزبه روز با حجاب اسلامي و تعهد 
ديني توانمندي هاي خود را بیش از پیش اثبات 
مي كنند و در عرصه هاي مختلف مي درخشند. 
اين رشد و بالندگي البته چیزي است كه برخي را 
عصباني مي كند و به صرافت مي اندازد با ساخت 

فیلم آن را وارونه نشان دهند. 
 گرايش فرانسوي در سينما

اما حضور خانم دوما در اي��ران به عنوان نماينده 
مجلس فرانس��ه و حضور وي در بنیاد سینمايي 
فارابي از جهت��ي ديگر نیز داراي اهمیت اس��ت. 
پیش از اين و در زمان رياست حجت الله ايوبي بر 

مسند سازمان س��ینمايي رويكردهاي فرانسوي 
در سینماي ايران به تب س��ینماي ايران تبديل 
شده بود. ايوبي به دلیل حضور طولاني به عنوان 
رايزن فرهنگي ايران در فرانسه گرايش زيادي به 
سینماي فرانسه داشت و اين گرايش نامیمون را 
در سینماي ايران نیز دنبال مي كرد و البته ترويج 
مي داد و حالا به نظر مي رسد اين گرايش در بنیاد 
سینمايي فارابي و مديرانش از جمله علیرضا تابش 
نیز وجود دارد. تابش از مديراني است كه البته در 
زمان ايوبي و توسط او به سمت رياست بنیاد فارابي 
منصوب شده و گرايش فرانس��وي او به سینما را 
نبايد زياد غیرعادي محسوب كرد. مديرعامل بنیاد 
سینمايي فارابي با اشاره به برگزاري موفق هفته 
فیلم اروپايي در تهران و چند ش��هر ايران در دو 
هفته گذشته، عنوان مي كند: »در چند سال اخیر 
همكاري هاي سینمايي ايران و كشورهاي اروپايي 
توسعه يافته و از آنجا كه نگاه سینماي ايران و اروپا 
به موضوعات و مسائل انساني و اجتماعي است، 
مي توان بر پايه همین ديدگاه مشترك به ادامه اين 

روند نگاه مثبت و امیدوارانه اي داشت.«
در نشست مش��ترك نماينده پارلمان فرانسه و 
مديرعامل بنیاد سینمايي فارابي بر »پیگیري عقد 
تفاهمنامه تولید مشترك فیلم سینمايي بین دو 
كشور ايران و فرانسه« تأكید شده است. »از جدي 
شدن روند تولید مشترك بین دو كشور استقبال 
مي كنیم و معتقديم اين امر بايد به طور عملیاتي 
در سطوح عالي دنبال شود، معتقدم اين همكاري 
مش��ترك فقط به ارتباط نخبگان س��ینماي دو 
كشور محدود نش��ود و با ايجاد فضاي همكاري 
حرفه اي بین تمامي اف��راد مرتبط با تولید فیلم 

مي توان به نتايج فراگیرتر دست پیدا كرد.«
فرانسه را بايد جزو اصلي ترين مروجان سینماي 
موسوم به جش��نواره اي در ايران قلمداد كرد؛ 
سینمايي كه برخلاف هالیوود كه قهرمان پروري 
و رؤياس��ازي در آن ح��رف اول را مي زن��د بر 
گرايش هاي تلخ، س��یاه و نسبي گرايانه تمركز 
دارد. مجید ش��اه حسیني كارش��ناس سینما 
چند سال پیش درباره ماهیت سینماي فرانسه 
اينگونه اظهار نظر كرده است: »جنس سینمايي 
كه فرح وارد ايران كرد س��ینماي رئالیس��تي 
فرانس��ه اس��ت. رئالیس��م تنها مكتب هنري 
موجود در تاريخ هنر نیس��ت و اگر هم كساني 
آن را برترين مكتب هنري برشمرند - كه قطعاً 
اين طور نیس��ت- باز هم رئالیس��م نحله هاي 
مختلفي دارد. تلخ ترين نحله، رئالیسم قرن 19 
فرانسه اس��ت كه نهايتاً به ناتورالیسم يا به قول 
خودشان ناتورئالیسم امیل زولايي مي رسد. به 
نظر مي رسد اين جنس از رئالیسم تلخ و سیاه 
فرانس��وي بیش از همه به عنوان نحله مطلوب 
سینماي ما از قبل از انقلاب به رسمیت شناخته 
شد و تا امروز امتداد يافته اس��ت. سینماي ما 
از آن دوره آرمان خواه نبود و اگر مي خواس��ت 
آرمان خواهي كند ت��ا حد فیلمفارس��ي مثل 
قیصر و انتقام ف��ردي و تقلیدهاي ناش��یانه از 
سینماي هند به او اجازه آرمان خواهي مي دادند 
اما رئالیسم مقلد فرانسه را خیلي پررنگ و جدي 
در سینماي ما نهادينه كردند. آن مكتب رئالیسم 
كه فرانسوي هاي قرن  19 به آن معتقد بودند با 

وارد ايران شد.« يك قرن تأخیر 

 سياستمدار زن فرانسوي هم 
به شوري آش سينماي ايران اذعان كرد

فردريك دوما مي گويد، زنان ايران پيشروتر از چيزي هستند كه در فيلم ها ديده ايم

    سيدمرتضي ذاكر
ديوي�د فيلي�پ امريكاي�ي مي گوي�د: ه�ر زم�ان فك�ر 
مي كنم ديگ�ر اميدي ب�ه انس�ان ها و اوضاع جهان نيس�ت و 
جه�ان پايين تري�ن مرحل�ه انس�انيت را س�پري مي كن�د، 
وقت�ي اربعي�ن را ي�اد مي كن�م، امي�دوار مي ش�وم. در حب 
و عش�ق امام حس�ين)ع( ب�راي انس�ان امي�د وج�ود دارد. 
در ايامي ك��ه برخي چهره ه��اي داخلي س��عي دارند ب��ا اداهاي 
شبه روش��نفكري و به قص��د اعتبارزداي��ي از اعتقادات و ش��عائر 
ايدئولوژي��ك مورد احترام آح��اد مردم، س��خیف ترين اظهارات و 
اقدامات را انجام بدهند، ديويد فیلی��پ امريكايي كه در پارادايس 
سلبريتي هاي ايراني رشد كرده درباره روند مسلمان شدن خود و 
حس حضورش در راهپیمايي اربعین به تسنیم مي گويد: در امريكا 
علاقه زيادي به تفريح و سرگرمي داشتم، اما در عین حال اهل درس 
و تحقیق بودم و نسبت به مسائل بي تفاوت نبودم. در آن زمان من 
دانشجوي مهندسي نرم افزار بودم. پس از اينكه اسلام را پذيرفتم، 
درس هايم در دانشگاه به اتمام رسید و 20 سال درباره اسلام تحقیق 
كردم، دريافتم كه بايد علوم اس��لامي را ياد بگی��رم، از اين جهت 
تصمیم گرفتم به يكي از كشورهاي اسلامي بروم و در يكي از مدارس 
حوزوي درس بخوانم. پس درباره حوزه تحقیق كردم، بعد بین نجف 
و قم تصمیم گرفتم به قم بیايم. فیلیپ با تأكید بر اينكه شايد آنچه 
مرا به دين اسلام رساند، همین روحیه تحقیقم بود و از اين بابت از 
خداوند شاكر هستم، مي افزايد: در دوراني از زندگي ام از اديان الهي 
تحقیق كردم و در اين تحقیق دريافتم دين اس��لام نسبت به ساير 
اديان درست ترين و خالص ترين دين است. بعد از آن مذهب شیعه 

را براي خود برگزيدم. بعد از آن دروس ديني و اهل بیتي)ع( بر قلبم 
نفوذ كرد. تصور كردم اين مذهب معقول ترين مذهب نسبت به ساير 
مذاهب اسلامي است. بزرگ ترين تغییري كه پس از پذيرش اسلام 
در زندگي ام احساس كردم، تغییر نگرش نسبت به دنیا بود، يعني 
دريافتم ارتباطي بین انسان، دنیا و آخرت وجود دارد. اين مسلمان 
شیعه امريكايي در اظهاراتي كه مي تواند پاسخ مستدلي به برخي 
از مدعاهاي پر اعوجاج س��لبريتي هاي داخلي در رابطه با موضوع 
پیاده روي اربعین باشد، خاطر نش��ان مي كند: زيارت اربعین يكي 
از عجیب ترين چیزهاي جهان است. میلیون ها نفر از نجف تا كربلا 
يا بیشتر پیاده مي روند. همه به يكديگر كمك مي كنند. هیچ جاي 
ديگر اين رفتار را نديدم. هر كسي فقط به  فكر اين است كه به ديگران 

كمك كند. اين بهترين نوع از انسانیت است. 
مهم ترين نكت��ه از امام حس��ین)ع( عنصر حب اس��ت. حبي كه 
مس��لمانان براي امام حس��ین)ع( دارند، يك چیز خیلي عجیب و 

زيبايي است، يعني مثل يك معجزه است.

بازخواني مصاحبه 40 سال پيش احمد نجفي در كسوت معاون شبكه 2 سيما

اينها دلشان براي سينما نمي سوزد!
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آن كه طمع را شعار خود سازد، خود 

را خوار ساخته و هر كه پريشان حالى 

خويش را با ديگران در میان نهد، تن 

به ذلت داده است و كسى كه زبانش 

بر او فرمان راند، بى ارج شود.

    مصطفي شاه كرمي
س�لبريتي امريكاي�ي حاض�ر نش�د در فيلم�ي ك�ه پ�ول آن 
را »محم�د ب�ن س�لمان« داده ب�ود ب�ازي كن�د، اينج�ا ه�م 
ف�ان بازيگ�ر دم از م�ردم مي زن�د ام�ا از مته�م اخت�اس 
مي گي�رد! چندبراب�ري  دس�تمزد  فرهنگي�ان  صن�دوق 

»اسكارلت جوهانس��ون« س��تاره هالیوود كه قرار بود  در فیلمى 
بیوگرافیكال به كارگرداني »ريدلي اسكات« در نقش »لینزي آداريو« 
عكاس خبري برنده جايزه پولیتزر بازی كند، وقتي  فهمید كه يكي از 
سرمايه گذاران اين فیلم بن سلمان ولیعهد سعودي است، از بازي در 
آن كناره گیري كرد. جوهانسون كه قبل از ماجراهاي مربوط به قتل 
جمال خاشقجي متوجه علاقه محمد بن سلمان در سرمايه گذاري 
روي فیلم جديدش شده در صحبت هايي به آداريو گفته كه حاضر 
نیست در فیلمي شركت كند كه پادشاه عربستان سرمايه گذاري اش 
را بر عهده دارد. در كشور ما نیز برخى بازيگران سینما ضمن انتقاد از 
دستگاه هاي دولتي، دم از حقوق مردم مي زنند اما در عمل مي بینیم 

كه در حالت بهتر از ارگان هاي دولتي و در موارد بدتر نیز از متهمان 
اختلاس هاي��ي از جنس اخت��لاس صندوق ذخی��ره فرهنگیان يا 
آقازادگان سیاس��ي يا بانكي ورود كرده به س��ینما، دستمزدهاي 
نجومي دريافت كرده اند. هر اندازه كه سلبريتي هاي هالیوودي )به 
عنوان رهبران و الگوهاي بدون چون و چراي س��لبريتي هاي فیك 
وطني( سعي مي كنند با اقدامات واقعي خودش��ان را در وهله اول 
به كشور و مردم شان وفادار نشان بدهند، عده اي از سلبريتي هاي 
داخلي براي ترند شدن يا حتي ديده شدن به اقداماتي دست مي زنند 
كه بیشتر بى سوادی ش��ان را ثابت مي كند تا روحیه وطن پرستي و 
نوع دوستي شان را، مثلًا مهناز افشار طي يكي دو روز گذشته و در 
مقابل شعار اربعیني امسال كه مدتي ا ست كاربران فضاي مجازي 
با هشتگ »حب الحسین  يجمعنا« به اس��تقبال اين مراسم عظیم 
رفته اند، مي نويسد: »...حب الايران يجمعنا«. البته كاربران توئیتر با 
يكي دو جمله، كیفیت واقعي وطن پرستي اين بازيگر سینما را كه 
مدتي است تلاش مي كند خودش را شخص باسواد و روشنفكري 
نشان بدهد، اينگونه نمايش داده اند: حب الايران يجمعنا...، في تورنتو 

حول حالنا و في فرنگ)آلمان( زايماننا«. 
در حالي كه اسكارلت جوهانس��ون بازيگر هالیوودي به خاطر رفتار 
متوحشانه نسبت به زنان عربس��تان و برافروختن آتش جنگ علیه 
مردم يمن از بازي در اثري كه ولیعهد سعودي سرمايه گذارش است 
انصراف مي ده��د، برخي از س��لبريتي هاي وطني با ه��ر عنواني ولو 
بي خانمان شدن مردم زلزله زده كرمانشاه از ملت پول مي گیرند و در 
حساب هايشان ذخیره روز مبادا مي كنند، چه اينكه مدير كل بهزيستي 

استان كرمانشاه مي گويد: »سلبريتي ها يك واحد هم نساختند!«

 تمديد مسابقه بسته هاي كوتاه راديويي 
در بهار 40 سالگي انقاب اسامي  

عليرضا حبيبي دبير ستاد 
نكوداشت چهلمين سالگرد 
پي�روزي انقاب اس�امي 
معاون�ت ص�دا از تمدي�د 
زمان حض�ور در مس�ابقه 
توليد بس�ته هاي راديويي 
ب�ا موض�وع 40 س�الگي 
انقاب اس�امي خبر داد. 

حبیبي گفت: با توجه به اصرار و تماس هاي زياد برنامه سازان و اينكه در زمان اربعین 
بوديم فرصتي به برنامه سازان داده ش��د كه تا پايان هفته آثار خود را در سايت 40 
س��الگي پیروزي انقلاب اسلامي بارگذاري كنند. دبیر س��تاد نكوداشت چهلمین 
سالگرد پیروزي انقلاب اسلامي معاونت صدا گفت: در راستاي ايجاد رقابت میان 
برنامه سازان و تولید كنندگان آثار در شبكه هاي راديويي و فضاي مجازي و توجه 
به موضوعات 40 سالگي انقلاب مسابقه اي طراحي ش��د كه برنامه سازان به تهیه 
بسته هاي كوتاه راديويي تشويق شوند. حبیبي ادامه داد: برنامه سازان به مناسبت 
بهار 40 س��الگي انقلاب اسلامي مي توانند بس��ته هاي راديويي را در ساختارها ي 
آنونس- حداكثر دو دقیقه، بسته هاي انگیزشي و اطلاع رساني)csa(- حداكثر سه 
دقیقه، بسته هاي گزارشي- حداكثر پنج دقیقه، بسته هاي مستند – حداكثر 10 
دقیقه، بسته هاي روايي)میني فیچر(- حداكثر 10 دقیقه و بسته هاي چند رسانه اي 
حداكثر سه دقیقه به دبیرخانه س��تاد نكوداشت چهلمین سالگرد پیروزي انقلاب 

اسلامي معاونت صدا ارسال كنند. 

»بحران يمن« منتشر شد
كتاب »بحران يمن« نوش�ته 
ه�ادي بورب�ور با بررس�ي و 
تحليل روابط ايران و عربستان 
ش�د.  منتش�ر  س�عودي 
اين كتاب با عنوان فرعي »عرصه 
رقابت ايران و عربستان« به قلم 
هادي بوربور و توسط انتشارات 
سخنوران، وارد بازار شده است. 
اين پژوهش به روابط و سیاست 
خارجي دوجانبه ايران و عربستان در سال هاي پس از انقلاب 
اسلامي پرداخته است. يكي از مهم ترين تحولات حادث شده در 
روابط دو كشور، جنگ يمن است. در اين كتاب، پس از معرفي 
و تعريف مباني و مفاهیم اصلي كه محور مباحث كتاب هستند، 
اهداف و منافع ايران در خلیج فارس، هدف تحلیل و ارزيابي قرار 
گرفته است. فصل بعدي كتاب به اهداف و منافع عربستان در 
خلیج فارس پرداخته است. در نهايت، فصل آخر و اصلي كتاب، 

مسئله يمن و ريشه هاي آن است. 
...........................................................................................................

 3 تفاوت عمده
در جشنواره فيلم فجر امسال

مس�عود نجفي، مدي�ر رواب�ط عموم�ي جش�نواره فيلم 
فج�ر از اضافه ش�دن بخش هاي »ن�گاه نو«، »مس�تند« و 
»بهتري�ن پويانماي�ي« ب�ه جش�نواره فج�ر خب�ر داد. 
نجفي، گفت: تقريباً دو هفته است كه از فراخوان جشنواره فیلم 
فجر مي گذرد و در همین فراخوان تفاوت هاي اين دوره جشنواره 
با س��ال قبل را مي توانیم ببینیم. وي اضافه ك��رد: يكي از اين 
تفاوت ها، اضافه شدن بخش »نگاه نو« به قسمت رقابتي جشنواره 
است كه در آن فیلمسازان فیلم اولي حضور دارند و در نهايت يك 
سیمرغ به بهترين اثر اهدا مي شود. نجفي گفت: در اين بخش 10 
فیلم حضور دارند كه از اين تعداد سه فیلم در بخش اصلي يعني 
سوداي سیمرغ حضور دارند. وي افزود: با توجه به بازخوردهاي 
س��ال قبل، امس��ال براي »بخش مستند« س��یمرغ را در نظر 
گرفته ايم كه در آن پنج فیلم حضور دارند. مدير روابط عمومي 
فجر گفت: يكي از جوايزي كه امسال به مجموع جوايز جشنواره 

فیلم فجر اضافه شده جايزه »بهترين پويانمايي« است. 
...........................................................................................................
قرار بود من و هادي در »لاتاري« شهيد شويم
بازيگ�ر فيل�م »لات�اري« درب�اره پايان بن�دي اولي�ه 
اين فيلم ك�ه در نس�خه نهايي تغيي�ر كرد، توضي�ح داد. 
نادر س��لیماني براي اولین بار در برنامه »من و ش��ما« برخلاف 
صحبت هاي كارگردان و عوامل تولید »لاتاري« كه عنوان كرده 
بودند پايان بندي اين فیلم از ابتدا همین بوده است، اظهار كرد: از 
ابتدا در فیلمنامه قرار نبود كه انتقام شخصي گرفته شود و انتقام 
به ش��كل اجتماعي بود. علت اين اتفاق هم حرف هايي بود كه 
براي فیلم به وجود آمد و حاشیه سازي هايي كه صورت گرفت. 
در فیلمنامه قرار بود من و هادي حجازي فر به اون مراسم يا حفله 
برويم و هر دو نفر هم شهید مي شويم. اما در زمان فیلمبرداري 
به خاطر اين اتفاقات مهدويان تصمیم گرفت كه پايان را به اين 

شكل تغییر بدهد. 
...........................................................................................................
2 ويژه برنامه اربعيني روي آنتن شبكه اول سيما
در آستانه اربعين حسيني، برنامه هاي تلويزيوني »هفتاد و 
سومين نفر« و »مغناطيس« روي آنتن شبكه اول سيما رفتند. 
در آستانه اربعین حس��یني، ويژه برنامه هاي »هفتاد و سومین 
نفر« به تهیه كنندگ��ي حامد پورحام��دي و »مغناطیس« به 
تهیه كنندگي حمیدرضا عطارد از ش��نبه پنج��م آبان پخش 
خواهد شد. هفتاد و سومین نفر در هفت قسمت هر روز ساعت 
16:40 به مدت 40 دقیقه در مباحث تحلیل جامعه شناختي 
كربلا، مديريت امام حس��ین)ع( در كربلا، مقاومت از ديدگاه 
واقعه عاش��ورا و ديدگاه هاي آخرالزماني به عاش��ورا و اربعین 
پخش مي شود. كارشناس مجري اين برنامه هم حجت الاسلام 

سیدعلي اصغر علوي است كه با میهمانان گفت و گو مي كند. 
برنامه »مغناطیس« هم به گفت و گو با تازه مسلمان ش��دگان 
غیرايراني مي پردازد كه در جاي جاي دنی��ا تحت تأثیر واقعه 
عاشورا، به دين اسلام مشرف شدند. مغناطیس كاري از گروه 
اجتماعي شبكه اول سیماست كه با اجراي كاظم احمدزاده هر 

روز ساعت 20 از اين شبكه پخش مي شود. 
...........................................................................................................

اعام روزهاي تعطيل سينما در اربعين
س�خنگوي كارگروه اك�ران وضعي�ت نماي�ش فيلم هاي 
س�ينمايي را در روزه�اي تعطيلي پي�ش رو اع�ام كرد. 
غلامرضا فرجي گفت: س��ینماهاي كش��ور روز هفتم آبان ماه 
به مناسبت اربعین حسیني از س��اعت 17به بعد به طور كامل 
تعطیل هستند و سینماها در روز سه شنبه هشتم آبان ماه هم 
هیچ نمايشي ندارند. به گفته وي فیلم هاي كمدي روز دوشنبه 
هفتم آبان تا قبل از ساعت 17 هم اكران نمي شوند و سینماها از 

روز چهارشنبه نهم آبان ماه داير خواهند بود.

محمد صادقي     ديده بان 

    محمدصادق عابديني
حدود 40 س�ال پي�ش، يك مدي�ر فرهنگي ج�وان در 
دولت نوپاي انقاب اس�امي در مصاحبه اي نس�بت به 
افرادي ك�ه با فيلم هاي بي س�ر و ته و مبتذل به س�ينما 
و فرهنگ ضربه مي زنند، هش�دار مي ده�د؛ اتفاقي كه 
امروز نيز به نحو ديگري دامنگير س�ينماي ايران است. 
در ماه هاي ابتدايي پیروزي انقلاب اس��لامي، احمد نجفي 
معاون اجرايي تلويزيون 2، )ش��بكه 2 سیما( در گفت و گو 
با روزنامه كیهان، نكات قابل توجهي درباره اوضاع س��ینما 
بیان مي كند و به مسئله ساخت و اكران فیلم هاي سطحي 
مي پردازد. در ماه هاي اخیر بالا رفتن حجم تولید فیلم هاي 
كمدي س��طحي و مبتذل، باعث اعتراض سینماگران شده 
است؛ فیلم هايي كه هیچ آورده فرهنگي براي جامعه نداشته 
و برعكس با ترويج ش��وخي هاي مبتذل و جنسي، صرفاً به 

فروش گیشه اي فكر مي كنند. 
مش��كل فیلم هاي س��طحي در س��ینما باعث دور ش��دن 
مخاطبان از سینماي فاخر و كاهش تمايل به تماشاي آثار 
جدي در سینما ش��ده اس��ت. در اين میان تمايل به تولید 
فیلم هاي كمدي به دلیل بازگشت سرمايه، ديگر ژانرهاي 
س��ینمايي را در محدوديت قرار داده و بخشي از سینماي 
ايران را كه متعلق به س��ینماي كمدي نیستند در معرض 
بیكاري قرار داده اس��ت. نگاهي به تاريخ س��ینماي ايران 
نشان مي دهد شرايط فعلي دامنگیر سینما پیش از اين نیز 
به وجود آمده و در آن زمان هم انتقادهاي زيادي نسبت به 

آن وارد شده است. 
يكي از انتقادهاي كارشناسي به اوضاع سینما، گفت و گوي 
احمد نجفي، با روزنامه كیهان در 25 ش��هريور 58 اس��ت. 
نجفي كه در آن زمان معاون اجرايي تلويزيون 2 بوده است، 
درباره بهبود وضعیت س��ینما در ايران مي گويد: »سینماي 
سالم به افراد دلسوز و متخصص نیاز دارد. بايد تهیه كننده 
خوب داشته باشد تا فیلم هاي خوبي ساخته شود. من معتقدم 
بايد از ادامه كار افراد ناصالح هرچه زودتر در سینماي ايران 
جلوگیري به عمل آيد و در كنار آن از نمايش فیلم هاي بي سر 

و ته و بي ارزش فارسي و خارجي جلوگیري كنند.«
نجفي با انتقاد از كس��اني كه »حت��ي از جزئي ترين تحلیل 
رويدادهاي عقلاني نیز عاجزند« اما كاسبكارانه و سودجويانه به 
ساخت فیلم مي پردازند، مي گويد: »اينها دلشان براي مردم و 
سینما نمي سوزد بلكه صرفاً به پر كردن جیبشان مي انديشند. 
بايد از كار اين قبیل افراد جلوگیري شود. حالا ديگر وقت آن 

نیست كه هر فیلمي روي اكران فرستاده شود.«

نجفي كه بعد از س��ال ها خودش نیز تهیه كننده فیلم شده 
اس��ت، در آن مصاحبه ب��ه وزارت فرهنگ و هن��ر آن زمان 
)وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي فعلي( پیشنهاد مي كند از 
تهیه فیلم هاي سطحي جلوگیري كند تا هر نوار متحركي را 

به نام فیلم سینمايي به مردم حقنه نكنند. 
اين س��ینماگر به مذاكره با سرپرست بنیاد مستضعفان كه 
چند سالن سینما در اختیار داشته است، اشاره مي كند كه 
طي آن قرار مي شود سینماهاي بنیاد ديگر فیلم هاي سطحي 
اكران نكنند. جالب است كه اين س��ینماها بعدها به حوزه 
هنري انتقال داده شده و حوزه هنري نیز چنین رويكردي را 

در مقابل بعضي از آثار سینمايي اتخاذ مي كند. 
ولي نكته مهم اين گفت و گو همان اشاره به تولید فیلم هاي 
س��طحي و درخواس��ت براي جلوگیري از تولی��د و اكران 
آنهاست؛ معضلي كه هنوز هم دامنگیر سینماي ايران است؛ 
تولید فیلم هايي كه سازنده اش فقط به فكر پر كردن جیب 
خود است و اصلًا به مردم و سینما فكر نمي كند. احمد نجفي 
در آن مصاحبه مي گويد: بايد جلوي اكران اين فیلم ها گرفته 

شود تا خدشه اي به فرهنگ، انقلاب و ايران وارد نشود. 
اكنون بعد از چهار دهه از آن مصاحبه، هنوز هم وزارت ارشاد 
نتوانسته است در مقابل سازندگان فیلم هاي سطحي و مبتذل 
موضع قاطعي را اتخاذ كند. فیلم هاي سطحي ساخته و اكران 
مي شوند و به خاطر آورده مالي ای كه دارند، كسي مانع تولید 
و اكران آنها نمي ش��ود. اگر چه سینماي ايران نسبت به سال 
58، تغییرات بنیاديني داشته است، ولي برخي از ساز و كارهاي 
موجود در اين سینما كه میراث سینماي فیلمفارسي است، 
همچنان در اين سینما ديده مي شود؛ شرايطي كه باعث شده 
است تا بعد از 40 س��ال امثال احمد نجفي در مصاحبه هاي 

جديد خود نیز به شرايط بد سینما اعتراض كنند.

نماینده مجلس فرانس��ه: ما به 
هيچ وجه درب��اره فيلم هایي با 
مضامين سياسي حرف نمي زنيم، 
فيلم هایي كه مد نظر من اس��ت 
آنهایي اس��ت كه تصویر كاملي 
از جامعه ایراني ترسيم مي كنند

روايت ديويد فيليپ امريكايي از اربعين و دوستي با امام حسين)ع(

حُب امام حسين)ع( يك معجزه الهي است
 وطن پرستي پا منقلي    راديو

به سبك سلبريتي هاي وطني


